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Zprávy z obce

Zprávy z obce 

   Letošní rok se pomalu ale jistě přehoupl do své druhé půlky, a i v naší obci se s příchodem léta rozjela 

tradiční doba venkovních kulturních akcí. Z tohoto důvodu jsme také přistoupily k rekonstrukci čás� 

venkovního parketu na návsi. Odstranili jsem staré a poškozené lavičky a na tuto vzniklou plochu jsme 

položili zámkovou dlažbu. Prostor se op�cky zvětšil a tento nový parket se lépe využije k pořádání 

různých akcí. Pořídili jsem z dotace nová kovová křesla a další pivní sety čímž se také zvýšila kapacita 

na sezení. První akcí, která zde letos proběhla, byla tradiční hasičská soutěž. Následující víkend 

proběhlo vystoupení ochotnického divadelního souboru z Obědovic. Další velkou zatěžkávací zkouškou 

tohoto areálu byl hudební Fes�val Kosice. Počasí bylo nádherné, hudební skupiny i zpěváci výborní.  

Fes�val navš�vilo více než 600 lidí. No a samozřejmě následující akcí je oblíbený hudební fes�val 

Vrzáňovy Kosice, o kterém se dočtete v následujícím čísle našeho Kosického zpravodaje. Když už jsme 

u té kultury, tak bych rád všechny naše spoluobčany pozval na divadelní  představení Chlumeckých 

ochotníků, kteří u nás na návsi vystoupí 26.srpna.   

   Již delší dobu nás trápil vzhled a prostor před prodejnou Hruška. Neustále přeplněné kontejnery, 

opakovaný nepořádek a poházené odpadky okolo nebyla zrovna dobrá vizitka naší obce. Velký podíl 

na tom mají také lidi, kteří sem vozí odpad a nemají trvalé bydliště v  naší obci. Z tohoto důvodu jsme 

se rozhodli vybudovat v prostoru za prodejnou Hruška nový sběrný dvůr pro tyto účely. V současné 

době je hotova plocha a přístupová komunikace. Zrekonstruovali jsme také příjezd k  nákladní rampě a 

část chodníku k prodejně. V brzké době bude ještě vjezd do nového sběrného dvora osazen 

pojezdovou bránou a vstupní brankou. Bude zde také veřejné osvětlení a celý prostor bude 

monitorován kamerovým systémem.  Věříme, že tento krok přispěje k udržování pořádku v celém 

prostoru. Vstup do sběrného dvora bude umožněn každému s  trvalým bydlištěm v naší obci, 

chalupářům a všem kdo pla� poplatky za odvoz popelnic. Systém bude fungovat elektronicky na 

základě provolání telefonem na určité telefonní číslo. S podrobným návodem na otevření vrat budou 

všichni včas seznámeni.   

  Další informace, která jistě stojí za zmínku je dohoda s TJ Sokol Kosice o směně pozemků. V první řadě 

to znamená, že jsme od TJ Sokol Kosice, která byla výlučným vlastníkem hřiště na návsi  tento pozemek 

získali. Nyní již máme zpracovaný a připravený detailní projekt na nové mul�funkční hřiště, které bude 

odpovídat všem dnešním požadavkům a normám, bude mít umělý povrch a nové moderní osvětlení.  

Jakmile se naskytne odpovídající finanční dotace na toto nové sportoviště, tak okamžitě přistoupíme 

k realizaci. Další čás� naší dohody bylo také převedení jednoho tenisového kurtu a budovy u tenisových 

kurtů do vlastnictví obce. Druhý kurt zůstává majetkem TJ Sokol Kosice i s věcným břemenem a 

užíváním celého areálu. Postupně se budeme snažit, tak jako hřiště na návsi i tyto kurty modernizovat 

a vybavovat potřebným a moderním inventářem. Doufám, že tato vzájemná dohoda přispěje 

ke zlepšení a zvýšení sportovního vyži� našich občanů, a hlavně naší mládeže.       

Libor Dašek 
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Z činnos� Jednotky požární ochrany Kosice 

  S příchodem letních dnů také vzrostl počet požárů v okolí naší obce. Jednalo se především o požáry 

polních porostů. Koncem měsíce června jsme vyjížděli na požár suché trávy na silnici č.11 u obce 

Obědovice. Jednalo se o požár menšího rozsahu. K dalšímu požáru, tentokrát již většímu nás povolali 

již za pár dnů, a to na hořící skládku mezi obcemi Bydžovská Lhotka a Měník. Za tři dny opět další požár, 

a to hořící pole s obilím mezi obcemi Barchov a Babice. Zde již zasahovali 4 jednotky hasičů. Požár se 

podařilo zastavit v těsné blízkos� prvních domů Babic. Za další tři dny opět požár obilí. Tentokrát se 

jednalo o požár většího rozsahu, který vznikl několik stovek metrů za naší obcí. Celkem shořelo cca 7ha 

obilí. Požár byl velmi náročný vzhledem k vysokým teplotám a silnému větru. Na místě zasahovalo 7 

hasičských jednotek.     

Libor Dašek 

   
Územní odbor Hradec Králové, Kosice 2.7.2023 

Dnes ve 14:02 hodin byl na krajské operační středisko hasičů ohlášen požár pole v  obci Kosice na 

Královehradecku. Na místo postupně operační středisko vyslalo jednotky z  druhého stupně požárního 

poplachu.  

Prvotním průzkumem bylo zjištěno, že je požárem zasaženo asi 200 x 100 metrů ječmene. S ohledem 

na rychlost větru byly jednotky nasazeny tak, aby zabránily šíření do nezasažené čás� pole. Nasazeno 

bylo celkem pět vodních proudů, byly využity i nárazníkové proudnice z  automobilových cisteren. 

Ihned po uhašení jednotlivých čás� pole prováděli zemědělci zaorání požářiště, aby nemohlo dojít 

k opětovnému rozhoření. 

V 15:00 hodin byla velitelem zásahu ohlášena lokalizace požáru a jednotky dohašovaly jednotlivá 

ohniska. Postupně docházelo k redukci sil a prostředků na místě požáru a v 15:47 hodin byl zásah 

ukončen. Místo zásahu bylo předáno majiteli.  

Celková plocha požáru po obhlídce vyšetřovatele hasičů byla stanovena na 6 ha, předběžná škoda byla 

stanovena na 300 �síc korun, uchráněné hodnoty činily 1 milion korun. Příčina požáru je předmětem 

dalšího šetření. 

Na místě zasahovala profesionální jednotka z hasičské stanice Nový Bydžov, dále pak dobrovolná 

jednotka Kosice, Nové Město na Cidlinou a Nechanice. Dobrovolná jednotka z Nového Bydžova byla po 

dobu zásahu připravena na své základně v pohotovos�. 

Zdroj: Michal Fanta/HZS Královehradeckého kraje  
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Klub seniorů 

Mezi seniory se stále něco děje, a tak od 19. března ještě několik neděl slavíme svátek Josefa, 

a to proto, abychom dali všem prostor k příjemnému posezení v naší hospodě Pod Lipami, u našeho 

stolu a společně si zazpívali se Zdeňkem a jeho harmonikou. Prot o měli opožděný svátek Josefové 

Kadavý a Bešík a ještě mezi ně se vešel Milan Lauer s narozeninami. V dubnu už je Jiřího, a to mají 

svátek Jirka Janďourek a Jirka Novák, a tak je každou neděli veselo. Velká událost byla v  neděli 

odpoledne 14. května. Na zdi visela seniorská zástava, protože náš kamarád Jirka Novák slavil 

osmdesáté narozeniny. Paní Alenka připravila a nosila na stůl výbornou obloženou kotletu, to bylo 

něco, takovou dobrotu už jsme dlouho nejedli. Po jídle byl přípitek a všichni u stolu Jirkovi přáli hlavně 

hodně zdraví. Nechyběl Zdeněk s harmonikou, který mu hrál na přání krásné české písničky  jako: Na 

silnici do Prášil, Na břehu Blanice, Když jsem šel tou pu�mskou branou a další. A tak jsme si od plic zase 

pěkně zazpívali. Na vozembouchu se střídali všichni, co na něj trochu umí hrát. 

V neděli 4.6. 2023 se sešla parta důchodců, jak muž, tak ženy, aby prodiskutovali a dohodli se 

na uspořádání nějakých akcí, které by potěšily všechny naše kosické seniory. Na starost si to vzala paní 

Dagmar Tichá a všichni ostatní ji fandí, ale také pomohou s organizací. Mohou se domluvit třeba i 

nějaké zájezdy, přednášky a jiné zajímavé akce. Část peněz na tyto akce by mohl hradit také 

mikroregion Cidlina. Náměty na akce může podávat každý a předat je paní Dáše. 

Otovi Vondroušovi už ta léta také přibývají, a tak se v neděli 11.6. 2023 dožil 70 let. Na stěně 

naší hospody opět visela naše seniorská zástav a Zdeněk zahrál seniorskou hymnu. Všichni měli v  ruce 

štamprličku a po přípitku popřáli Otovi hlavně hodně zdraví, štěs� a spokojenos� v  životě. Po krátké 

pauze a dobrém gulášku to rozjel Zdeněk s harmonikou a vozembouchu vládl Pepa Bešík a hráli se 

písničky jako: Čtyři páry bílých koní, Až koníčky osedlám, Kalná je voda, nebo Ty křenovský luka a ještě 

hodně dalších. A tak ještě jednou živijó, živijó, živijó! A tak Oto do sta let. 

Václav Rychnovský st. 
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MS Cidlina 

Výroční členská schůze MS se konala v pátek 14. dubna 2023 od 18 hodin na myslivecké chatě 

v Měníku. Sešlo se celkem 21 členů a 10 hostů. Schůzi zahájil  místopředseda MS Pavel Peřina, který 

přivítal všechny přítomné a z hostů 

předsedu honebního společenstva 

Kosice Michala Kloze, předsedu MS 

Čírka Kosičky Jaroslava Haldu, 

hajného z Luhů Jana Bartoně a naše 

ženy. Pohovořil o tom, co se nám 

v minulém roce podařilo udělat a co 

nás čeká v letošním roce. Uvedl 

také, že naše MS má 23 členů a 

nemládneme, průměrný věk je 64 

let. 

Hospodář Jiří Ešner hovořil o 

špatné bažan� populaci, kterou se 

nedaří v této době rozmnožovat. Dobře se vyvedlo sčítání zajíců, kteří se nejvíce objevují v nočních 

hodinách a jejich stavy se přibližují kmenovému stavu (320 kusů). V loňském roce bylo ulovenou 44 

kusů srnčí zvěře, 5 kusů dančí zvěře, 8 kusů divočáků, 7 zajíců, 2 bažan� a na honu v  Luhách bylo 

uloveno 265 kusů bažantů. K tomu ještě 124 kusů kachen, jedna nutrie byla ulovena sokolníky a 18 

kusů nutrie bylo uloveno členy našeho MS. Ještě bylo ulovenou 32 kusů lišek, z toho 20 liščat. MS má 

problém s nedostatkem loveckých psů, protože máme jen tři psy, a tak jsme nuceni se spoléhat na 

sousední MS. Naše honitba má rozlohu 2070 ha polí, 141 ha lesa a 15 ha vodních ploch.  

Finanční hospodář Bohouš Kloz ml. nám přednesl zprávu o peněžním stavu MS a uvedl, že 

finanční hotovost je podobná jako v loňském roce, kolem 340 �síc Kč. V plánu práce máme mimo jiné 

nákup 200 kusů kačat, které dáme na rybníky v Kosicích. Agropodniku pomůžeme s likvidací vyběhlice 

v řepě, na brigádě v lese Luhy opravíme ploty a krmná zařízení. V Kněžičkách se 12.5. uskuteční střelby 

na létající terče. 20.5. se zúčastníme jarmarku v Mlékosrbech s prodejem zvěřinových jídel a 2. září 

máme jeden hon na kachny 

s posezením v areálu v Měníku.     

Sokolníky máme pozvané na 30.10. 

a spolu s nimi bude připraveno 

pohoštění pro všechny členy MS. Na 

vánoce připravíme vánoční stromky 

k prodeji a ohodno�me jubilanty 

MS. Jubilan� v letošním i loňském 

roce dostali dárkové balíčky, a byli 

to pánové: Václav Rychnovský 85 

let, Pavel Košťál 80 let, Milan 

Maťátko 80 let, Bohumil Kloz 75 let, 

Silvestr Paško 60 let a Miroslav 

Válek 50 let. Kdo chtěl mohl si 

prohlédnout myslivecké kroniky. Schůzi ukončil místopředseda MS Pavel Peřina. Po schůzi každý dostal 

výborný řízek s bramborovým salátem. Bylo i jiné občerstvení, zákusky, káva, uzené a mnoho dalších 

dobrot. 
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V dubnu se ještě konaly dvě brigády v našem areálu, vysazují se stromky, opravuje se plot a 

uklízí areál. Také v Luhách se 13.5. uskutečnila brigáda, které se zúčastnilo 15 členů.  

Na střelbách v Kněžičkách se spolu s MS Čírka Kosičky zúčastnilo 30 myslivců. Našim myslivcům 

se opět dařilo a obsadili první tři místa. První bl Bohouš Kloz ml., druhé místo obsadil Miloš Ornst a tře� 

místo získal Milan Ornst. Několik myslivců se domluvilo a koupilo deset terčů Milanovi, kterému to moc 

nešlo a on jich k překvapení všech z dese� devět trefil. 

Václav Rychnovský st. 

Kultura v obci

Čarodějnice  
 

Letos vyšel poslední duben na neděli, proto jsme si všichni mohli užít volný den podle 

vlastních představ a v pozdějším odpoledni jsme se sešli u obecní hospody, abychom dodrželi tradici 

a zahnali čarodějnice ohněm. Panovalo slunečné počasí, takže se posezení na hřiš� a na zahrádce u 

hospody brzy zaplnilo zejména rodinami s dětmi. Dě� pobíhaly po hřiš� převlečení do čarodějných 

kostýmů a když jim hasiči připravili májku, ozdobily ji veselými fáborky. Maminky doladily 

rovnoměrné rozmístění barevných fáborků nejen na májce, ale i na obruči zavěšené pod větvemi a 

pak kluci napjali své svaly a připravenou máj odnesli na kruh. Vztyčení májky proběhlo bez problémů. 

Starší dělali dozor mladším a společně máj upevnili do připravené díry. Následoval průvod na Šutrák, 

kde byl slavnostně zapálen symbolický oheň. Dě� výskaly a pobíh aly po poli, až se začalo slunce klonit  
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k západu. Po skupinkách se pak všichni vraceli zpět do vesnice a většina dě� ocenila připravené 

ohniště s možnos� opečení buř�ků. Dě� se ještě vyřádily na hřiš� a se setměním se většina přesunula 

domů, aby tuto magickou noc zaspala a ráno se probudila do svátečního dne - 1. máje.  

Dospívající kluci ale tuto noc neprospali. Drželi stráž u májky a hájili ji před partami z okolí. A 

uhájili! Májka tak krášlila náves po celý měsíc květen. 

 

Všem, kteří se podíleli na přípravách, děkujeme za příjemně strávený den. 

 
Kamila Homolová 
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Dětský den  
 

Prvního června se po celém světě slaví Den dě�. Proto jsme ani my nezůstali pozadu a 

v sobotu 3. června jsme dětem uspořádali zábavné odpoledne plné soutěží a radovánek.  

Ve čtyři hodiny odpoledne oznámil Pavel Košťál zahájení soutěží a u st artu se hned vytvořila 

fronta na registraci. Dě� dostaly kar�čku, na kterou sbíraly razítka za splnění úkolů na stanoviš�ch. 

Těch bylo celkem 10. Dě� procvičily svou šikovnost při lovení rybek na prut  a házení míčků do koše, 

ale také při kreslení nebo stříhání se zavázanýma očima. Ukázaly trpělivost při snaze vhodit minci do 

sklenice pod vodou nebo střelit maketu myši vzduchovkou na vzdálenost několika metrů. Potrápily i 

své hlavičky nad vědomostními otázkami nebo poznávání stromů podle listů. Slalom v holinkách i 

opičí dráha se naštěs� obešly bez úrazu a řazení pytlů podle váhy šlo dětem na jedničku. Za každý 

splněný úkol dostaly dě� razítko a za plně vyplněnou kar�čku je v cíli čekala sladká odměna. Soutěží 

se zúčastnilo celkem 28 dě�.  

Hasiči připravili skákací hrad, na kterém se dě� krásně zabavily až do příjezdu pizzy, kterou 

jsme objednali v Zámecké restauraci v Chlumci nad Cidlinou. Pingpongový stůl byl prostřený 

krabicemi se šunkovou a kukuřicovou pizzou a během pár minut zely krabice prázdnotou. 

 Zábavné odpoledne komentoval Pavel Košťál, pouštěl známé písničky a vesele komentoval 

dění na hřiš�.  

Chtěla bych poděkovat všem, kdo pomohl s  organizací akce, Aleně Janďourkové za nanuky 

pro dě� a hlavně zastupitelstvu obce za financování všech odměn, které dětem vykouzlily na tvářích 

spokojený úsměv. 

 
Kamila Homolová 
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Hasičská soutěž 17.6.2023 

Soutěž „O pohár starosty obce Kosice“ v kategorii muži a Stavoka CUP v kategorii ženy v požárním 

útoku proběhla jako tradičně tře� červnový víkend na naší obecní návsi.  

Počasí nám opět přálo, jedna krátká přeháňka nemohla hasiče, ani hasičky odradit. Na odbyt šlo pivo, 

limo, i jídlo (párky v rohlíku, klobásy a sekaná v housce). O stánek se starali místní hasiči.  

Do kategorie muži se přihlásilo 13 družstev, mezi veterány, to znamená věk nad 45 let, pouze jedno 

družstvo, mezi ženami se o pohár utkala družstva dvě. Nutno podotknout, že v obou případech po 

vzájemné dohodě doplněná o jednoho, resp. dva muže. 

Všechny týmy měli k dispozici dva útoky. Nejlépe ze všech se s místní tra� popasovali pánové z týmu 

Humburky „A“, pohár za první místo jim vynesl čas 17,50s. Druhé místo patřilo mužstvu Kosic „B“ (čas 

18,17s) a tře� skončila Bydžovská Lhotka, která měla tým doplněný jednou ženou. Kosice „A“ dokončili 

na sedmém místě, s časem se vešli těsně pod dvacet vteřin. 

Mezi ženami zvítězily Skřivany, druhé místo patřilo Bydžovské Lhotce.  

Veteráni z Bydžovské Lhotky byly ve své kategori i jediným startujícím, a tak měli pohár jistý. Přesto se 

ale nešetřili a předvedli čas, se kterým by se vešli do první desítky i mezi družstva s výrazně nižším 

věkovým průměrem. 

Celkově proběhla celá akce v přátelském duchu a v rámci pravidel fair play. V příš�m roce bude náš 

sbor slavit 130 let od založení sboru, oslavy jsou naplánovány na sobotu 15. června 2024, program 

bude zveřejněn s předs�hem a všichni jste srdečně zváni.  

 

Václav Bareš 



Kosický zpravodaj 1/2023                                                             11

Divadelní představení 

 

Jak se počasí ustálilo a byla přívě�vější venkovní teplota, mohli jsme v našem nově opraveném 

kosickém amfiteátru, na Kruhu, přivítat divadelní soubor z Obědovic. Soubor k nám zavítal s divadelní 

hrou Pavla Nováka Ryzí amatéři. A tak jsme se sešli 10. června 2023 na Kruhu, kde se obvykle divadelní 

představení odehrávají. Divadelní představení, pokud mohu mluvit alespoň za sebe, nezklamalo. Šlo o 

milou komedii, která nám ukázala, jak by mohlo vznikat ochotnické divadelní představ ení a ve 

skutečnos� „to tak nikdy není“. Účast byla poměrně hojná. Myslím, že jsme se všichni, kdo přišli 

pobavili a strávili tak příjemný večer. O občerstvení se nám postarali členové SDH Kosice.  

Vladimír Brzek 



Vzpomínka na divadlo v Kosicích II. 
 
V minulém povídání o kosickém divadle jsem citoval z dobového okresního �sku. 
Jednalo se o články, které hodno�ly záměr uspořádat „přehlídku dobrého divadla“ 
„Divadelní Máj“ v Kosicích. 
Dnes tedy navážu na stejném místě a začnu další citací z časopisu Venkov: 
 
„V r. 1942-43 v zimních měsících sehrál divadelní soubor Klicpera Kosice  
22 divadelních představení.  
Z čistého výtěžku bylo místní jeviště „U Štuplů“ vybaveno potřebnou el. technikou, rekvisitami a reflektory. 
Náklady činily 10.000,-Kčs. 
Opět účinkovaly na „Divadelním Máji“ i okolní soubory :  
Jirásek z Nového Bydžova sehrál div. hru „Bobří kožich“,  
Kajetán Tyl z Boharyně „Paličovu dceru“,  
Klamoš „Až pokvete Hořec“,  
Končice „Modrý démant“,  
a Klicpera Kosice „Verunku“. 
Tato hra měla největší úspěch a vybralo se 3.300,- Kčs. 
 
 Tento článek jsem nevybral náhodou.  
Svým obsahem, i když to jistě nebylo záměrem autora, jako by uzavíral jednu z významných kapitol 
kosického divadla. 
Ak�vita členů stejně jako zájem diváků byly tehdy nejspíš na samém vrcholu. 
 
 Po osvobození, v roce 1945, začala divadelní činnost v obci pomalu slábnout.  
Možná to bylo �m, jak se uvolňovalo napě� vyvolané okupací, které drželo lidi víc při sobě, možná i �m, jak 
se otevírala nová společenská témata, přicházely změny a s nimi logicky i problémy a staros�, které 
společnost do značné míry polarizovaly. 
 Zcela jistě na tom měla podíl také generační výměna, která provází činnost každého spolku. Někdy 
bývá rychlá a radostná, jindy pomalá a bolestná.  
Najít hlavní příčinu se nám dnes asi nepodaří.  
Nejpravděpodobnější bude, že se jednalo o kombinaci všech výše uvedených důvodů. 
 Podobné problémy měly i okolní spolky. Mnohé zanikly úplně, v jiných docházelo k překotným 
změnám a někdy trvalo roky, než byly spolky zase schopné vrá�t se k tomu hlavnímu, tedy – k divadlu. 
Ochotnický divadelní svět zkrátka potřeboval čas, aby se „nadechl“ a strávil všechny změny, které přinášela 
doba. 
 V Kosicích mezi�m zestárla divadelní technika, jeviště „U Štuplů“ pomalu chátralo a už 
neposkytovalo pro herce ani diváky potřebný komfort.  
Bylo na čase rozmyslet se jak dál. 
 Rozhodnu� padlo ve chvíli, kdy se podařilo zajis�t financování dostavby jeviště v hos�nci „U Hatlů“.  
Finance by ale neznamenaly nic, bez ochotných rukou, které tu práci provedou. 
A o ty v Kosicích naštěs� v té době nebyla nouze. 
Tehdy se dala dohromady parta mladých lidí, kteří byli ochotni a schopni nové jeviště postavit. Dělali to ve 
svém volném čase, za poděkování a obligátní svačinu. 
O tom, že odvedli svou práci poc�vě se můžeme přesvědčit sami, protože jejich dílo v hos�nci „U Hatlů“ 
dodnes stojí. 
 Určitě je na místě vzpomenout jména těch, kteří se o to zasloužili. 
A na tomto místě použiji slova Josefa Kohouta, který v divadelní kronice píše: 
„Podařilo se mi získat na ONV potřebné finanční prostředky a v obci obětavé spolupracovníky, mladé hochy 
... Byli to – Láďa Bareš ( pozdější starosta), Josef Hatla „51“*), Vlasta Vendler, Josef Pavelka, Josef Hatla ( syn 
hos�nského), Josef Beneš, Fran�šek Huňáček ml“.  
A jistě i mnozí další, jejichž jména se mi ale dohledat nepodařilo. 
Velkou zásluhu na dokončení díla měl také Zdeněk Kalousek st., který montáži  elektroinstalace věnoval 
veškerý svůj volný čas. 
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 Dílo tedy bylo dokončeno a zbývalo to hlavní – oživit ho.  
A k tomuto svátečnímu aktu si kosič� divadelníci zvolili nelehkou cestu.  
Rozhodli se pro drama bratrů Aloise a Viléma Mrš�ků „Maryša“. 
Brzy zjis�li, že si vybrali opravdu veliké sousto, ale nevzdali to.  
Možná i proto že do příprav se mezi�m, s velkým očekáváním, zapojila celá vesnice.  
 Jak už se mnohý z nás přesvědčil, odvážnému štěs� přeje, a protože kosič� divadelníci odvážní v té 
chvíli určitě byli, tak se štěs� pousmálo i na ně. 
Díky bratrům Josefu a Jindřichu Vrzáňovým se podařilo ke spolupráci získat hradeckého režiséra Otu Daňka, 
který byl rodákem ze Lhoty pod Libčany. 
A nebyla to spolupráce jednorázová.  
Divadelní představení kosického souboru pak Ota Daněk režíroval sedm let. 
V kronice pan Josef Kohout o této chvíli napsal následující: „A tak jsme začali na novém jeviš� opět hrát a 
pokračovat tak v zpočatém bohulibém díle zakladatelů divadelního souboru Klicpera, našich předcházejících 
činitelů a členů tohoto spolku. A že jsme si neudělali ostudu uvidíte z dalších poznámek a faktů“. 
 A �mto citátem bych dnešní povídání o kosickém divadle mohl ukončit. 
Ale aby si čtenář mohl udělat širší obrázek o kosickém divadle uvedu zde ještě jednu citaci z databáze 
amatérského divadla: 
„ ... V 50. a hlavně v 60. letech 20. stole� lze mluvit o velkém rozmachu ochotnického divadla v Kosicích pod 
hlavičkou Osvětové besedy. Jejím předsedou byl Josef Tichý, znamenitý organizátor a velký milovník divadla, i 
když sám ak�vním divadelníkem nebyl. Režisérem souboru byl Ota Daněk, který dojížděl z Hradce Králové. 
Spolu s herci vytvářeli divadlo na dobré umělecké úrovni. ...“ 
Tento zápis tedy potvrzuje, že slova uvedená v kronice jsou pravdivá a divadlu se v Kosicích opravdu dařilo. 
 
*) 
Jen se ještě krátce vrá�m k té hvězdičce u jména Josefa Hatly.  
 Vy starší určitě víte, proč je u jeho jména ta číslovka 51.  
Ti mladší možná úplně nevědí, proto píšu tuto poznámku. 
Často se stává, že ve vsi je víc lidí stejného jména a příjmení.  
V takovém případě se k jejich rozlišení používalo tzv. přídomků.   
Přídomkem velmi často bývalo číslo popisné,  nebo nějaké místopisné označení.  
V uvedeném případě se používalo označení „pedesát jednička“, nebo Pepa Hatla „od vody“. 
Tak to jen na dovysvětlenou. 
A pro dnešek je to už opravdu všechno. 
Příště něco víc o premiéře hry Maryša na nově otevřené scéně kosického divadla. 
 

Jaroslav Málek 
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Plakát k 2. Divadelnímu Máji
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TISKOVÁ ZPRÁVA  

 
 

 
V ČR třídí odpady už 75 % obyvatel! 

 
 

                                  V Praze dne 30. května 2023 

 
Řady lidí, kteří v ČR pravidelně třídí odpad, se loni rozrostly. Už tři čtvr�ny z nás považuje 

cestu se separovaným odpadem za samozřejmost. Vyšší účast se projevila i na množství 

vytříděných odpadů. Celková výtěžnost tříděných odpadů přepočtená na obyvatele ČR se 

zvýšila na 78 kilogramů! Takové jsou výsledky systému EKO-KOM za minulý rok.  

 

23,7 kilogramu papíru, 21,5 kilogramu kovů, 17,2 kilogramu plastů, 15,2 kilogramu skla a 0,4 kilogramu 

nápojových kartonů. Tolik v průměru vytřídil za loňský rok každý obyvatel ČR. Meziročně jde tak o více 

než 6kilogramový nárůst. Množství vytříděných odpadů v obcích vloni sice stagnovalo, ale o to více se 

třídily hlavně kovy a papír prostřednictvím výkupen surovin. Zhruba 7 kilogramů kovů a necelé 2 

kilogramy papíru prodal ve výkupně v průměru jeden Čech. 

Rostoucí množství separovaného odpadu tradičně následovalo zvyšující se počet nádob na sběr 

tříděného odpadu. Celkově jich máme v ČR k dispozici již přes 838 �síc. Jak se zahušťuje sběrná síť 

nádob, vnímají lidé i kratší docházkovou vzdálenost, což je mo�vuje ke třídění. Podle průzkumů lidé 

uvádí, že to k nejbližším nádobám na tříděný odpad mají v průměru jen 87 metrů. V roce 1999, kdy 

s tříděním odpadů Česká republika systémově začínala, jsme museli s tříděným odpadem chodit 

v průměru dvakrát tak daleko. V některých obcích také funguje tříděný sběr do pytlů, které mají lidé 

přímo v domácnos�. Kromě toho lze v ČR samozřejmě třídit odpady také prostřednictvím výkupen 

surovin nebo sběrných dvorů. 

 

Komfort pro třídění, dostatek informací a zájem o životní prostředí vloni přivedl další 2 % obyvatel ČR 

mezi ak�vní třídiče odpadů. Z dřívějších 73 % se podíl třídících obyvatel ČR zvýšil v roce 2022 na 75 %.   

 

Opro� roku 2021 se stalo v ČR odpadem o 1,5 % méně obalů. Množství obalových odpadů tak kleslo o 

více než 20 �síc tun. Z celkového množství 1 312 804 tun vzniklých obalových odpadů bylo využito 81 

% obalů uvedených na trh v ČR. Konkrétně 71 % bylo recyklováno, dalších 10 % pak bylo využito 

energe�cky. Nejvyšší míry recyklace (91 %) se podařilo dosáhnout u papírových obalů a lepenky, u 

skleněných obalů (85 %) a u železných (85 %). Velmi dobrou zprávou je, že u plastových obalů se míra 

materiálové recyklace zvýšila z předchozích 43 % na 46 %. 

 

Systém třídění a recyklace obalů je v ČR dlouhodobě financován firmami vyrábějícími nebo 

dovážejícími balené zboží. Na konci roku 2022 bylo do systému zapojeno 21 200 výrobců, plničů a  

dovozců baleného zboží. Tyto firmy prostřednictvím AOS EKO -KOM plní svoji zákonnou povinnost – 

zajis�t pro obaly uvedené na trh v ČR zpětný odběr a využi� v zákonem požadované míře. Za to pla� 



TISKOVÁ ZPRÁVA  

 
 
do systému poplatek podle množství vyprodukovaných obalů. Z těchto peněz pak EKO-KOM hradí 

celou řadu nákladů souvisejících s provozem sběrné sítě nádob na třídění, dotříděním na dotřiďovacích 

linkách, recyklací nebo energe�ckým využi�m vzniklých obalových odpadů. Největší část nákladů 

představují přímé platby městům a obcím za provoz a obsluhu sběrné sítě a zajištění předání obalových 

odpadů k využi�. Ke konci roku 2022 bylo do systému EKO-KOM zapojeno 6 176 obcí a měst ČR, 99 % 

obyvatel ČR tak má možnost ve svých městech odpady třídit.  

 

Za�mco v předchozích letech se musel celý sektor vypořádat s dopady koronavirové epidemie, loňský 

rok byl náročný především díky hospodářské a energe�cké krizi. Celý sektor se musel vypořádat 

s výkyvy v poptávce po druhotných surovinách, zpracovatelé pak řešili vysoké ceny energií , obce a 

odpadové společnos� pak ceny paliv. Reálně tak hrozilo, že se systém třídění a zpracování obalových 

odpadů omezí. Aby k tomuto scénáři nedošlo, přikročila AOS EKO-KOM k finančním intervencím. 

S ohledem na výrazné zdražení energie potřebné pro úpravu odpadu a jeho recyklaci se od 1. 7. 2022 

postupně navyšovaly platby dotřiďovacím linkám odpadů.  

Hlavním cílem bylo zachovat stabilní tok vytříděných odpadů z obcí na třídicí linky, až po konečné 

zpracování u recyklátorů tak aby se třídění nemuselo omezit. Dosažené výsledky v recyklaci a využi� 

obalů v minulém roce dokazují, že i přes energe�ckou krizi se fungování systému podařilo udržet. 

 

Stávající systém nakládání s tříděným odpadem je dlouhodobě rozvíjen a nyní je dostatečně robustní 

a nastavený přívě�vě pro spotřebitele. Je schopen ustát nejen energe�ckou krizi, ale i splnit nové 

požadavky a cíle vyplývající z připravovaného evropského nařízení o obalech a dalších norem. Stabilní 

systém třídění odpadů a rostoucí zapojení domácnos� do něj má to�ž rozhodující význam nejen pro 

splnění celorepublikových odpadových cílů, ale i pro životní prostředí.  

 
 

Kontakt: Lucie Müllerová, �sková mluvčí EKO-KOM, a.s.,  mullerova@ekokom.cz, tel.: 602 186 205, 

www.ekokom.cz, www.jaktridit.cz  

 
O společnos� EKO-KOM 
Autorizovaná obalová společnost EKO-KOM zajišťuje provoz systému třídění a recyklace obalových odpadů na základě autorizace vydané MŽP 
dle zákona o obalech 477/2001Sb. Neziskový systém EKO-KOM funguje na principu ak�vní spolupráce průmyslových podniků, měst a obcí, 
úpravců odpadů a jejich finálních zpracovatelů. 
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Oznámení, otevírací doby

 

              Pošta Kosičky                                    Prodejna Hruška Kosice 

Po 6,30 – 12,00 14,00 – 16,30 
Út 6,30 – 12,00 14,00 – 16,30 
St 6,30 – 12,00 14,00 – 16,30 
Čt 6,30 – 12,00 14,00 – 16,30 
Pá 6,30 – 12,00 14,00 – 16,30 
So 7,00 – 10,30  

 

od května 2023
Obecní hospoda, otevírací doba

   
Po  18,00 - 21 
Út  Zavřeno 
St  18,00 - 22 
Čt  18,00 - 21 
Pá  17,00 - 22 
So  17,00 - 22 
Ne  17,00 - 22 

 

Sběrný dvůr je otevřený vždy v sobotu po svozu odpadů od 10,00 hodin do 12,00 
hodin.

Prosíme všechny občany, aby udržovali pořádek kolem kontejnerů na plasty, papír, 
sklo a kovové plechovky od nápojů.

 
Po 7,30 - 11,00 Zavřeno 
Út 7,30 - 11,00  
St Zavřeno 12,00 - 16,00 
Čt 7,30 - 11,00  
Pá 7,30 - 11,00 

 
 

 

Obecní knihovna

Veřejný internet
Otevřeno každou středu: 18 - 19 hodin

Zavřeno od 2.8. do 16.8. 2023

C o  n á s  č e k á 

1 7. 6 .  2 0 2 3  h a s i č s k é  z á v o d y 

7 . 7 .  2 0 2 3  K o s i  n a  v si 

1 5 . 7 .  2 0 2 3  V r z á ň o vi K o s i c e 

C o  n á s  č e k á 

1 7. 6 .  2 0 2 3  h a s i č s k é  z á v o d y 

7 . 7 .  2 0 2 3  K o s i  n a  v si 

1 5 . 7 .  2 0 2 3  V r z á ň o vi K o s i c e 

C o  n á s  č e k á 

1 7. 6 .  2 0 2 3  h a s i č s k é  z á v o d y 

7 . 7 .  2 0 2 3  K o s i  n a  v si 

1 5 . 7 .  2 0 2 3  V r z á ň o vi K o s i c e 

C o  n á s  č e k á 

1 7 . 6 .  2 0 2 3  h a s i č s k é  z á v o d y 

7 . 7 .  2 0 2 3  K o s i  n a  v s i 

1 5 . 7 .  2 0 2 3  V r z á ň o v i  K o s i c e 

C o  n á s  č e k á 

1 7 . 6 .  2 0 2 3  h a s i č s k é  z á v o d y 

7 . 7 .  2 0 2 3  K o s i  n a  v s i 

1 5 . 7 .  2 0 2 3  V r z á ň o vy K o s i c e 

C o  n á s  č e k á 

1 7 . 6 .  2 0 2 3  h a s i č s k é  z á v o d y 

7 . 7 .  2 0 2 3  K o s i  n a  v s i 

1 5 . 7 .  2 0 2 3  V r z á ň o vy K o s i c e 

C o  n á s  č e k á 

1 7 . 6 .  2 0 2 3  h a s i č s k é  z á v o d y 

7 . 7 .  2 0 2 3  K o s i  n a  v s i 

1 5 . 7 .  2 0 2 3  V r z á ň o vy K o s i c e 

Co nás čeká
26.8. divadelní představení

Změna otevírací doby do odvolání
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